
 
 

   

 

 

 

Studienævnet for Psykologi  

 

 
 

 
 

Side 1/5 

Medlemmerne af Studienævnet  

for Psykologi 

 

Referat af 4. møde i Studienævnet for Psykologi 

 

Tid: 25. maj 2022, kl. 13.00 – 15.00 

Sted: 1350-314 

 

 

 

Dagsorden 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

 

2. Drøftelse af studieordningen for bacheloruddannelsen 

 

3. Orientering fra formanden  

o Opfølgning på ugesedler, Social- og personlighedspsykologi 

 

4. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og meritud-

valget 

 

5. Orientering om ny specialeproces 

 Bilag 5a: Sagsfremstilling, orientering om ny specialeproces, 5b: Vejledning  

til undervisere, 5c: Vejledning til studerende, 5d: Flowdiagram 

 

6. Godkendelse af nye frister for aflevering af specialer i forbindelse med di-

spensation 

Bilag 6: Sagsfremstilling, nye frister  

 

7. Godkendelse af fælles skabelon til bachelorseminarer fra F23 

 

8. Opfølgning på årlig status 

o Drøftelse af reducering af arbejdsbelastning på praktiksemesteret 

o Drøftelse af indførelse af flere mundtlige eksamener 

Bilag 8: Forslag til mulig tilpasning af kandidatstudieordningen 

 

9. Fremtidige dagsordenspunkter 

 

10. Eventuelt  

 

Til stede: 

Lektor Mimi Yung Mehlsen  

Lektor Jesper Aagaard  

Lektor Annette Elisabeth Bohn  



 
 

  

  

Side 2/5 

 

Adjunkt Ali Amidi  

Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant)   

Studerende Signe Kirk Hovaldt  

Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  

Studerende Rasmus Lykke Christensen 

Studerende Silja Katharina Arenfeldt Fuhr Christensen 

 

Desuden deltog: 

Anders Kerbech, studenterrepræsentant fra Psykrådet 

Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  

Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 

Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  

 

Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

Dagsorden blev godkendt.  

 

Punkt 2. Drøftelse af studieordningen for bacheloruddannelsen 

Det er aftalt, at der skal laves en kvalitetsgennemgang af bacheloruddannelsen 

med henblik på eventuelle ændringer og forbedringer. En repræsentant fra Psy-

krådet deltog i studienævnsmødet på baggrund af dette. Den 10. juni er der semi-

nareftermiddag for underviserne med fokus på bacheloruddannelsen, hvor der li-

geledes er inviteret forskellige grupperinger af studerende. Som start er der afsat 

20 minutter til en samlet præsentation fra de studerende. Herefter er der oplæg 

med eksempler på aktiverende undervisningsformer. Efterfølgende er der grup-

pearbejde, hvor der deltager studerende i hver faggruppe. Repræsentanten fra 

Psykrådet pegede på, at der fra deres side ville blive lavet et dokument, der op-

summerer de vigtigste pointer fra de kvalitative evalueringer fra 2018 og fremef-

ter. Der vil ligeledes være fokus på indhold af pensum. Formanden opfordrede til 

en overordnet og konstruktiv dialog uden personspecifikke problematikker. Do-

kumentet fra Psykrådet sendes til formanden til gennemlæsning inden mødet. 

Repræsentanten fra Psykrådet fremhævede desuden, at studienævnet har mulig-

hed for at sende spørgsmål til Psykrådet, som ønskes inddraget i de kvalitative 

evalueringer.  

 

Punkt 3. Orientering fra formanden  

o Opfølgning på ugesedler, Social- og personlighedspsykologi 

Formanden har holdt møde med faggruppen, som er klar til at gå i gang, men un-

drede sig over tiltaget og pegede på, at det vil kunne give en større arbejdsbyrde 

for de studerende. Formanden havde fremhævet, at tanken bag ugesedlerne er, at 

de ikke skal være så pensumnære, men fungere mere bredt som afsat for reflek-

sion i læsegrupperne om pensumteksterne, relevante begreber og faglige elemen-

ter i forskellige kontekster. I forlængelse heraf vil læsegrupperne få mere faglig 

tyngde og dermed give mulighed for både et fagligt og socialt fællesskab, der lige-

ledes vil kunne indvirke positivt ift. ensomhed på studiet. Alle instruktorer skal 

følge op ift. opgaven på ugesedlen, og dette kan være svært at ensrette, da in-

struktorundervisningen ligger forskelligt ift. undervisningen. Der afholdes møde 

med underviserne og instruktorerne inden sommerferien.  
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o Populære valgfag 

Studenterrepræsentanterne spurgte til muligheden for at udbyde populære valg-

fag med to hold i stedet for et med afsæt i de studerendes prioriteringer. Forman-

den bemærkede, at undervisningen skal indmeldes et år i forvejen, og placeringen 

af timerne og fordelingen af underviserne planlægges ift. dette. Der er derfor ikke 

muligt efterfølgende at lave ændringer med mindre, der er tale om en nødsitua-

tion som eksempelvis en underviser, der stopper. 

 

Punkt 4. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensati-

ons- og meritudvalget 

Der var ikke noget til punktet. 

 

Punkt 5. Orientering om ny specialeproces 

Til punktet var fremsendt sagsfremstilling, vejledning til henholdsvis undervisere 

og studerende samt flowdiagram over processen. Det skal fremadrettet sikres, at 

specialestuderende ved opstart af deres specialeskrivning og ved en eventuel 

overgang til 2. og 3. forsøg får godkendt deres opgaveformulering hhv. reviderede 

opgaveformulering. Formanden fremhævede, at den akademiske proces som så-

dan ikke ændres, men at der skal sikres dokumentation for, at de studerende har 

fået godkendt deres opgaveformulering. Der vil blive udsendt information til stu-

derende og vejledere, ligesom studieportalen opdateres. Processen starter med, at 

den studerende uploader en titel og foreløbig opgaveformulering inden opstart af 

1. forsøg og tildeles en vejleder på baggrund heraf. Overskrides fristen, rykkes den 

studerende automatisk via systemet. Hvis den studerende går videre til 2. eller 3. 

forsøg skal vejlederen godkende en revideret opgaveformulering.  

 

Studienævnet godkendte, at der på Psykologi ikke skal redegøres for ændrin-

gerne. 
 

Punkt 6. Godkendelse af nye frister for aflevering af specialer i forbin-

delse med dispensation 

Til punktet var fremsendt sagsfremstilling vedrørende de nye frister. Den nye 

specialeproces følger en stram tidsplan centreret omkring de ordinært fastsatte 

frister for aflevering. I forlængelse heraf er det foreslået af BSS Studier, at fri-

sterne for aflevering af speciale for studerende, som tildeles dispensationer, altid 

fastsættes til enten den 1. eller 15. i måneden i stedet for forskellige individuelt 

fastsatte frister. Dette vil give større forudsigelighed for både studerende og vejle-

dere, og de studerende vil altid have mulighed for at aflevere før tid.  

 

Studienævnet godkendte, at fristerne for aflevering af specialer i forbindelse med 

dispensation fastsættes til enten den 1. eller 15. i måneden.  

 

Punkt 7. Godkendelse af fælles skabelon til bachelorseminarer fra F23 

Efter sidste studienævnsmøde fremsendte formanden det tilrettede dokument til 

studienævnets medlemmer med mulighed for at komme med kommentarer eller  

ændringer. Dokumentet var tilrettet med sproglige præciseringer og opsumme-

ring af gældende retningslinjer med henblik på, at dokumentet vil kunne bruges 

som en instruktion i rammerne for bachelorseminarer til fremtidige undervisere. 
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Der var desuden tilføjet et punkt 4 med præcisering af den eksisterende praksis 

på området. Studienævnet drøftede henholdsvis indholds- og procesvejledning. 

Det blev slået fast, at der altid skal være mulighed for procesvejledning. Undervi-

serne har mulighed for at skrive i kursusbeskrivelsen, hvis der er fagområder, 

som der ikke indholdsvejledes inden for.  

 

Studienævnet godkendte den tilrettede fællesskabelon for bachelorseminarer. 

 
Punkt 8. Opfølgning på årlig status 

Til punktet var fremsendt forslag fra formanden ift. mulig tilpasning af kandidat-

uddannelsen. Som opfølgning på mødet for årlig status den 11. maj drøftede stu-

dienævnet reducering af arbejdsbelastning på praktiksemesteret og indførelse af 

flere mundtlige eksamener. 

o Drøftelse af reducering af arbejdsbelastning på praktiksemesteret 

Med afsæt i formandens forslag til tilretning af kandidatuddannelsen drøftede 

studienævnet de forskellige muligheder med afsæt i, at det projektorienterede 

forløb maksimalt må fylde 20 ECTS og skal kunne ligge både på 8. og 9 semester. 

Forslaget indbefattede et projektorienteret forløb på 20 ECTS inkl. ugemodulet 

med etik, jura og supervision samt teori-praksisgrupperne. I foråret kombineres 

det projektorienterede forløb med et 10 ECTS fag bestående af enten et augustfag, 

et kort seminar med start midt i semester eller et projektfag over sommerferien. I 

efteråret kombineres det projektorienterede forløb med et 10 ECTS specialeforbe-

redende fag med mulighed for review til specialeemne eller dataindsamling, som 

kan bruges i specialet. Test- og undersøgelsesmetode ville desuden udgøre 10 

ECTS i stedet for de nuværende 5, ligesom Forskningsmetode 4 vil udgå som obli-

gatorisk fag. Omkostningen ved disse ændringer vil være, at der mistes et seminar 

eller grundfag. Næstformanden fremhævede, at de studerende er meget glade for 

praktikken, og det især er arbejdsbelastningen i forbindelse med det projektori-

enterede forløb, der er relevant. Hun bemærkede, at det er ærgerligt, at mulighe-

den for to grundfag forsvinder, og at fleksibiliteten bliver mindre. Formanden 

fremhævede, at dette er prisen for et mindre belastende praktiksemester. En VIP-

repræsentant satte spørgsmålstegn ved, om det ville kunne fungere med et semi-

nar, der starter midt i semesteret, og om de studerende vil møde op til dette. For-

manden bemærkede, at det er planlagt ud fra de studerendes arbejdsbelastning, 

som er størst i første halvdel af semesteret. En studenterrepræsentant spurgte om 

online-deltagelse kunne være en mulighed sammen med praktikken, og en anden 

supplerede med, at det måske kunne betyde, at der kom flere til forelæsningerne. 

Formanden fremhævede, at der tages udgangspunkt i Aarhus Universitet som et 

campus-universitet, hvor udgangspunktet er undervisning baseret på fysisk tilste-

deværelse. Drøftelsen om sammensætningen af praktiksemesteret tages op igen 

på næste studienævnsmøde. 

o Drøftelse af indførelse af flere mundtlige eksamener 

Indledende blev der spurgt til, hvad der betegnes som en mundtlig eksamen. For-

manden bemærkede, at der skal være tale om en bedømmelse, og at dette som 

minimum indbefatter en intern censor. Som mulige mundtlige eksamener blev 

forsvar af bacheloropgaven og specialet foreslået. Dette vil i henhold til eksa-

mensbekendtgørelsen kræve ekstern censur. Repræsentanten fra Psykrådet frem-
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hævede, at der er mange studerende, der har peget på, at der mangler mundtlig-

hed på uddannelsen og har et ønske om, at der indføres mundtlige eksamener al-

lerede på bachelordelen. Censorkorpset har desuden påpeget, at det er problema-

tisk, at der ikke er mundtligt forsvar af specialet. Institutsekretariatslederen 

fremhævede på, at det er dyrt med ekstern censur. Formanden bemærkede, at det 

måske kunne være en mulighed, at censor deltager online. Studienævnet drøftede 

i hvilke øvrige fag en mundtlig eksamen kunne være en mulighed. Det blev i den 

forbindelse fremhævet, at dette også kan indbefatte forberedelsestid. Repræsen-

tanten fra Psykrådet fremhævede Klinisk psykologi og Neurovidenskabelig psyko-

logi som muligheder. En VIP-repræsentant foreslog, at der skulle være minimum 

en mundtlig eksamen i et af de tre store fag. En anden VIP-repræsentant foreslog 

som alternativ, at det skulle være i de fag, hvor årgangen er mest spredt ud ek-

sempelvis på seminarerne af hensyn til underviserne. Der blev ligeledes peget på, 

at alle PBL seminar indbefatter en mundtlig eksamen. En studenterrepræsentant 

bemærkede, at der især er et ønske om en mundtlig eksamen på de større fag. 

Formanden fremhævede, at det tidsmæssigt er hurtigere for underviserne med 

mundtlige eksamener, hvor der er tale om et koncentreret forløb frem for rettelse 

af de skriftlige opgaver. Fagligt og pædagogisk er der ligeledes en gevinst, da de 

studerende får afprøvet deres viden og får direkte feedback i forbindelse hermed. 

Indførelse af mundtlige eksamener skal være afklaret inden underviserne i efter-

året skal indmelde stamdata for undervisningen i efteråret 2023. 

 

Punkt 9. Fremtidige dagsordenspunkter 

o Opfølgning på møde om bacheloruddannelsen 

o Opfølgning på møde om ugesedler, Social- og personlighedspsykologi 

o Reducering af arbejdsbelastning på praktiksemesteret 

o Indmelding af mundtlige eksamener til E22 

 

Punkt 10. Eventuelt 

Der blev spurgt til udsendelse af kandidatundersøgelsen til de kandidatstude-

rende med henblik på at kunne inddrage ønskerne om specialiseringer ifm. drøf-

telserne om kandidatuddannelsens sammensætning. Ali Amidi udsender under-

søgelsen.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


